



တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်

လၢယနူၤအါရံၤ ၂၂သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-2-NB1

တၢ်မၤသံမၤဝီ, တၢ်မၤပယုဲၤနီၣ်ခိ, တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်နါစိၤ, တၢ်ပံးန့ၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်
ကပံာ်လၢ ကညီတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကရၢမၤကမၣ်ဝဲတဖၣ် ဝဲ ဖၣ်အၣ်ဒီး နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရၣ်,
လၢအီးကထိဘၣ် ၂၀၁၈နံၣ် တုၤ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၁၉ နံၣ်

တၢ်ကစီၣ်ဖုၣ်တဘျီအံၤပၤဖျါဝဲ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်ဝီလၢ ကညီတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကရၢ (KNU/KNLA-P.C) မၤကမၣ်တၢ်ဝဲတဖၣ် ဝဲတၢ်ကြၢ်ဒီးတန့ၢ်ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်, ဒီးတြၢ်တုၤကီၢ်ဆၣ်, နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရၣ် လၢအကဲ ထီၣ်သးစးထီၣ်လၢလၢအီးကထိဘၣ် ၂၀၁၈နံၣ်တုၤလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၁၉နံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးခဲလၢတဖၣ်အံၤန့ၣ်မုၢ်တၢ်မၤပယုဲ ထံကီၢ်ဒိဘျီတၢ်ပတုၢ်တၢ်ခးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤအလံာ်ပံးယၢ် (NCA) အတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးတၢ်ဘျီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

- ဝဲလၢအ့ၢ်ဖျါ ၂၉သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အနံၤ သဝီဖိတဂၤဘၣ်ဒိဝဲဒုးနးကလဲာ်မုၢ်လၢ KNU/KNLA-P.C အသုးဖိခံၤမၤဒၢၣ်မၤလိာ်အီၤဝဲ သ---သဝီ, ထ---ကရၢ, တၢ်ကြၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤအယံၤန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤခိၣ်န့ၢ် ဒီးပုၤမၤကမၣ်တၢ်အသုးခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုာ်လၢ ပုၤမၤပယုဲတၢ်တဖၣ်အံၤကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိးဆူ ပုၤတုၤဘၣ်တၢ်တဂၤအအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တဟ့ၣ်လီၤဝဲတၢ်နီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ဝဲလၢအီးကထိဘၣ် ၂၈သီ, ၂၀၁၈နံၣ်အနံၤ KNU/KNLA-P.C အသုးဖိတဖၣ်ဖိၣ်န့ၢ်ဒီးဒိတီၢ်မၤပယုဲဝဲ သဝီဖိတဂၤ ခိၣ်ပၤဒုၣ်ပၤကမၣ်ဝဲလၢ အအိၣ်ဟ့ၣ်န့ၢ်အထူအယံၤ ဝဲခ---သဝီ, ရ---ကရၢ, ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၣ်, နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤဒီး KNU/KNLA-P.C သုးတဖုအံၤအသုးခိၣ် ဒိတီၢ်မၤပယုဲကဒီး သဝီဖိတဂၤအံၤအမၤ တုၤအဘၣ်ဒိနးနးကလဲာ်, ဒီးသံကွဲာ်ဝဲလဲ လၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၁သီ, ၂၀၁၈နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ပးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပုၤမၤကမၣ်တၢ်တဖၣ်တၢ်တလိာ်ဘၢလိာ်ကီၢ်ဒီးပံးထီၣ်အီၤတၢ်မုၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဝီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ဝဲလၢစးပထုဘၣ် ၁သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အနံၤ KNU/KNLA-P.C သုးတဖု ဖိၣ်ဒုးယၢ်ဝဲ သဝီဖိ (၁၀) ဂၤယၣ်ယၣ်လၢအပၤဒုၣ်ပၤကမၣ်ဝဲလၢအဝဲသ့ၣ်မၤကမၣ်တၢ်မၤသံမၤဝီလၢအကဲထီၣ်ဝဲ တ---သဝီ, တ---ကရၢ, တၢ်ကြၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်ဒုးယၢ်အဝဲသ့ၣ်အဆၢကတီၢ် တၢ်ဒုးအိၣ်အီၤနးနးဖိၣ်ဖိၣ်ဒီး တၢ်ပျါကွဲာ်အဝဲသ့ၣ်ဝဲ အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်လီၤစ့ဆူ KNU/KNLA-P.C တဖုအံၤအအိၣ်ဝံၤအခါန့ၣ်လီၤ.
- လၢတန့ၢ်ဆါကီၢ်ဆၣ်အပူၤ KNU/KNLA-P.C ထီၣ်လီၤပၤဝဲဟီၣ်ခိၣ် ၄,၀၀၀ အ့ၢ်ကၢၢ်ဘျီလၢကတုထီၣ်ဝဲၣ်သီ တၢ်တံၤကျါဝဲထီၣ်ကိးကိကရၢပူၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်လီၤတဖၣ်အံၤအကျါ ပၣ်ယုာ်ဝဲဒီးလီၤကဝီၤဖိတဖၣ်အပီၣ်ခိၣ် ၄၀၀ အ့ၢ်ကၢၢ်ယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်တနီၤတၢ်ပံးန့ၢ်ဆူၣ်ကွဲာ်အီၤလံာ်ဘၣ်ဆၣ် တၢ်တဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိးနီတမံၤဘၣ်.¹

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢလံာ်ပၤဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်အီၤစးထီၣ်ဝဲ လၢမးဂး ၂၀၁၉နံၣ် တုၤလၢနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၁၉နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ် ဝဲ နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရၣ်ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤလၢကညီဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရၢ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤသါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဝဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျါလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်

တၢ်ကတိၤလၢညါ

ဖဲလါအီၣ်ကူး ၂၀ သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ်, ကညီၣ်တၢ်ကစီၣ်သန့ (KIC) ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ ကညီၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကရၢ (KNU/KNLA-P.C) သုးရၢၣ်-၇၀၉ အသုးဖိတဖၣ်ခးဘၣ်ဒိဝဲ ဝှံၣ်ရၢၢ်သဝီသးပှၢ် **အူသဲၣ်အူ** န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢ်အံၤကဲထီၣ် အသးဖဲလါအီၣ်ကူး ၁၈သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၢ်ဘၣ်ဒိတဂၤအံၤ တၢ်ဆှၢထီၣ်အီၤဆူတၢ်ဆါဟံၣ်ဘၣ်ဆၣ် တၢ်တပံးထီၣ်ဂၢ်ဝီၣ်လိာ်ဘၢလိာ်ကွီၢ်လၢပှၢ်မၤအၢတၢ်တဖၣ်အံၤနီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.²

KNU/KNLA P.C ကရၢ မှၢ်သုးဖိၣ်စုကဝဲၤတဖုလၢ အဝဲၤလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်အိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲ ထီၣ်ကိးကိကရၢၢ်, တန့ဆါ ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၢၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ထုးဖးအသး ဒီး ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) ဝံၤ အဝဲသ့ၣ်ဆဲးလီၤ စုမုၢ်ကျၢၢ်မၤတၢ်ပတုာ်တၢ်ခးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဒီးကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဖဲ ၂၀၀၇ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်လဲၣ်ဂ့ၤ ဖဲ ၂၀၁၀ နံၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ဂၢ်လိာ်ဝဲလၢကနုာ်လီၤဆူ **သုးခိးကီၢ်ဆါ** (BGF) အပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

KNU/KNLA-P.C ကရၢအံၤ ဆဲးလီၤစ့ၢ်ကိးစုမုၢ်ကျၢၢ်ဆူ **ထံကီၢ်ဒီဘ့ၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ အလံာ်ပံးယၢ်** (NCA) အပူၤဖဲ လါအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်အပူၤဘၣ်ဆၣ် **ကညီၣ်ဂၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ကရၢၢ်** (KHRG) တၢ်မၤနီၣ်မၤယါ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဘၣ်ယးအဝဲသ့ၣ်မၤ ထီၣ်ဒါတၢ်ဘျၢတၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤခိၣ်ဖျါတၢ်မၤပယုၤပှၢ်ဂၢ်ဝီၣ်ခွဲးယၢ်ထီၣ်ဒါ ကမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲအါမးန့ၣ်လီၤ.

လံာ်တၢ်ကစီၣ်တဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါဘၣ်ယးတၢ်မၤပယုၤအဂ့ၢ်လၢ KHRG ဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ စးထီၣ်ဖဲ လါအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၈ နံၣ်တုၤလါနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၁၉ နံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢ်လၢအပၣ်ယုာ်တဖၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤဆါပယုၤနီၣ်ခိက့ၢ်ဂီၤ, တၢ် ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဒီးတၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်နီၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

၁. တၢ်မၤဆါပယုၤနီၣ်ခိက့ၢ်ဂီၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်ဖဲ တၢ်ကြၢၢ်ကီၢ်ဆၣ်

ဖဲလါအ့ၣ်ဖျါ ၂၉သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အနံၤ မုၢ်ယုာ်လီၤ ၃ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ် သုးဖိတဖၣ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ်ဝဲ သဝီဖိတဂၤလၢအမံၤမုၢ် စ--- လၢအအိၣ်ဖဲ သ---သဝီ, ထ---ကရၢၢ်, တၢ်ကြၢၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၢၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဒီး စ--- ဖဲအလဲၤယုၤအိၣ်ညၢၣ်ဝံၤ ဟဲက့ၤလၢသဝီပူၤဒီး န့ၣ်လီၤအီၤထံလၢတၢ်ဆါတၢ်ပှၢ်ကျးတဖျါအပူၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဆါအကတီၢ် KNU/KNLA-P.C ဒုးယၢ်-၆ သုးဖိ စီၤခ--- ဒီး အသုးခိၣ်စီၤမ--- ကိးယါအီၤလၢ “*နတက့ၤလၢနဟံၣ်ဒီးဖါ, ယတမိၣ်သးထံၣ်နမဲာ်ဘၣ်... က့ၤကွံာ်လၢနဟံၣ်န့ၣ်.*” လီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢ, လၢအပူၤကွံာ် တၢ်ဖ့ၣ်ဆါ လၢကကဲထီၣ်တၢ်သ့ၣ်က့ၣ်သးကါလၢ သုးဖိခံၤအံၤဒီး စ---အဘၢၣ်စၢၤတအိၣ်ဝဲဒၣ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

သုးဖိခံၤအံၤကိးယါဝဲ စ--- သနာ်က့ အဝဲအဲၣ်ဒီးအိထံအယိ လဲၤန့ၣ်လီၤဝဲလၢကျးပူၤဒီးယုၤအိထံန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် သုးဖိစီၤခ--- လဲၤလူၤထီၣ်အီၤဒီး စ---တခိပှၢ်ထီၣ်ဘၣ်အီၤဆါအယိယုာ်ဝှံၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် သုးခိၣ်စီၤမ--- စိာ် ထီၣ်ဝဲၣ်သံသီတက့ၢ်ဒီးဟဲလူၤတီၢ်ဝဲ စ--- န့ၣ်လီၤ. တီၢ်ဝဲဘၣ်ဖဲအခိၣ်သၣ်ပံ, အသးနါပှၢ်, အခိၣ်ဒီးအမိာ်ပှၢ်ဒီဂၤ ညါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်စ---သးပှၢ်နီၣ်ကွံာ်အသး ၁ န့ၣ်ရံၣ်ဘျီဒီး သ့ၣ်နီၣ်လီၤအသးဖဲ ဟါလီၤခီ ၄း ၁၅ မံးနံးယၢ်ယၢ် ဘၣ်ဆၣ် မုၢ်လၢအလီၤဘၣ်ဒိဆါဒီတဂၤညါအယိ ကအုကစ့ၢ်ဒီတန့ၤညါန့ၣ်လီၤ.

ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲၤပုးအါထီၣ်အီၤဖဲ ပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲၤထီၣ်တၢ်ဂၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

² KIC-ကညီၣ်တၢ်ကစီၣ် (လါအီၣ်ကူး ၂၀၁၉နံၣ်) “(PC) သုးဖိခးဝဲပှၢ်ပှၢ်ဆှၢတၢ်လၢကျိၤအယိ. ဘၣ်တီၣ်ထီၣ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်”..

လၢမုၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်တနံၤ ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၃၀သီၣ်န့ၣ် ပုၤလဲၤဆၢအီၤဆူၣ်ကြၢ်တုၤတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်စံးဝဲလၢ “စ--- အံၤဘၣ်ဒိ လၢအဖွဲၤပူၤ, လီၤဆီၣ်တၢ်အပသိၣ်ဘၣ်ဒိအယီၤ အဝဲကဘၣ်အီၤ ကသံၣ်တုၤအဘျါဂ့ၤဂ့ၤလီၤ. မ့တဘျါဒီးဘၣ်န့ၣ် အဝဲမၤတၢ်ယၢ်တၢ်စ့ၤဒီးဟူးဂဲၤဖံးမၤအါအါတသ့ဘၣ်.”

ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၃၀သီၣ် အနံၤန့ၣ် နူသဝီၣ်ဘၣ်ဘၢကရၢဖိတဖၣ် ဖီၣ်န့ၣ်ပုၤမၤကမၣ်တၢ်ခံၣ်အံၤဒီး ဆဲးကျိးဝဲ နူသဝီၣ်, ကရူၢ်ခိၣ်နီၣ်ဒီး ဟီၣ်ကဝီၤ KNU/KNLA-P.C အဝဲၤဒေးခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဝဲၤဒေးခိၣ်ဒီးနူသဝီၣ်ခိၣ်နီၣ်တဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုာ်လၢ သုးခိၣ်စီၤမ--- ကဘၣ်ဟ့ၣ်စ့အီၣ်လိး ၁,၀၀၀,၀၀၀ ကွဲးဆူပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အံၤအအိၣ်အလီၢ်ခံကတၢ်ဖဲလါမ့ၤ ၄သီ, ၂၀၁၉ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး တုၤလါနီၣ်ဝဲဘၣ်ထီၣ်တတ်, ၂၀၁၉ နံၣ်ဒၣ်လဲၣ် သုးခိၣ်စီၤမ--- အံၤ တဟ့ၣ်ဒီးစ့အီၣ်လိးအံၤဘၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲဒၣ်တြၢ်ကလၢလၢ အမ့ၢ်တၢ်မၤပယုဲ NCA တၢ်ဘျါခိၣ်သ့ၣ် အဆၢဖိ ၉(ခ) ဒီး အဆၢဖိ ၇(ခ) လၢအစံးဝဲ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးဒီးကလုာ်န့ၣ်ဖီၣ်စုကဝဲၤကရၢ (EAOs)တဖၣ် တဘၣ်မၤပယုဲဒီးမၤအါမၤသီ ကမုၢ်ထံဖိကီၢ်ဖိဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တၢ်ဒိန့ၣ်အီၤဖဲ လါအုၣ်ဖျါ ၃၀သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အနံၤ ဖဲ အ---သဝီ, ပ---ကရူၢ်, တၢ်ကြၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲ KNU/KNLA-P.Cအသုးခိၣ် စီၤမ--- အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲတကပၤတဘၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ သဝီဖိတဂၤလၢအဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးခိဖျိ KNU/KNLA-P.C အသုးဖိတီၢ်အီၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ-KHRG)

၂. တၢ်မၤပယုဲနီၣ်ခိၣ်က့ၢ်ဂီၤဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤဖဲ ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၣ်

ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၁၈နံၣ်အနံၤန့ၣ် KNU/KNLA-P.C သုးဖိတဖၣ် မၤဒၢၣ်မၤလိာ်သဝီဖိလၢ ခ---သဝီ, ရ---ကရူၢ်, ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၣ်, နူပုၤယၢ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဒ--- လၢအမ့ၢ် KNU/KNLA-P.C သုးရၣ် (၇၇၆) အသုးဖိတဂၤအံၤအထူလီၤမၤဝဲ အစီၤသယၢ်အိၣ် တရဲၤ အယီၤဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ်ဝဲသဝီဖိ အူဟ--- လၢအိၣ်ဟံၣ်ဘူးဒီးအီၤတဂၤလၢအဟ့ၣ်န့ၣ်ထူတဖၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. သုးရၣ် (၇၇၆) အသုးခိၣ်စီၤမ---ဒီးသုးဖိစ့ၤဂၤလဲၤဖီၣ်န့ၣ်ဝဲအူဟ--- ယုၢ်ဒီး အဖိမုၢ်, အမါဒီးအပုၤခွါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးဖိတဖၣ်လဲၤဆၢအဝဲသ့ၣ်ဆူ စ---သဝီ ဒီးတဲဝဲလၢ တမၤဒၢၣ်မၤလိာ်အဝဲသ့ၣ်လၢကျဲဘၣ်.

ဘၣ်ဆၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤ စ---သဝီန့ၣ်, သုးခိၣ်စီၤမ---ဒီးအသုးဖိတဖၣ်စးထီၣ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ်ဝဲ အူဟ--- န့ၣ်လီၤ. ထူဝဲအနိးဒီးသုးခိၣ်ဖံးဘူးအယီၤ အမဲလီၤထဲးကွံာ်တဘၣ်, တကးဒီးဘၣ် ဆိုးလီၤဝဲကျိၣ်ရဲၣ်လၢ အစုနၢက ဆူးဒီးထီဝဲအူဟ---န့ၣ်လီၤ. သုးခိၣ် စီၤမ---တဲဘၣ် အူဟ---လၢ “နၤအံၤကြၢ်းလၢတၢ်ဘၣ်ခးသံနၤလီၤ. ယက

မၤသံၤနၤတံၤမး ယကလိးနပူၤလၢစ့လီၤ.” ဘၣ်ဆၣ်အူဟ--- ယုကညးအီၤလၢကပတုၣ် မၤဒၢၣ်မၤလိၣ်အီၤဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တပတုၣ်ဘၣ်.

အူဟ---အံၤမ့ၢ်တဟ့ၣ်န့ၢ်အထူတဖၣ်အံၤဘၣ်ဆၣ် ခိဖျိတၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိၣ်အီၤနးနးကလဲၣ် တုၤအတူၢ်ဝဲတန့ၢ်လၢၤအ ယိအၢၣ်လီၤဝံၤတံၢ်ဝဲလၢ အဟ့ၣ်ဝဲဒီးကလိးက့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သးဖိတဖၣ်ဆဲးမၤဒၢၣ်မၤလိၣ်ဒီးအီၤဒီး တဲပျံၤအီၤ လၢ “နမ့ၢ်တီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိၣ်အဂီၢ်ဆူပုၤခိၣ်ပုၤန့ၢ်တဂၤၤအအိၣ်န့ၣ် နကဘၣ်နးန့ၢ်အလီၢ်ဒီး” န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဝံၤဒီး KNU/KNLA-P.C အသးတဖၣ်အံၤ ပျံၤကွံၣ်အူဟ---အဖိအမၤဘၣ်ဆၣ် ဖိၣ်ယၢ်ဒီးအီၤန့ၣ်လီၤ.

ဝံၤဒီး သးခိၣ်စီၤဖ---လဲၤဆူအူဟ---အဟံၣ်ဒီးမၤဒၢၣ်မၤလိၣ်စ့ၢ်ကိးအမၤနီၢ်ဂ---လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၀တဂၤအံၤ န့ၣ်လီၤ. အူဟ--- အဖိမုၢ်နီၢ်အ--- တခီထံၣ်ဝဲသးခိၣ်အံၤ မၤဒၢၣ်မၤလိၣ်အမိၢ်ပွဲၤမဲၣ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး သးခိၣ်စီၤဖ--- အံၤဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ကွံၣ် နီၢ်အ---အလီၤတဲစိးသိးအသုတဒိတ်ပတၢ်မၤပယုၤအဂီၢ်တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သးခိၣ်စီၤဖ--- တီၢ်ဝဲနီၢ်ဂ---ဒီးထးကုးအယိ အသွံၣ်ဟဲဖျိးထီၣ်ဝဲလၢအကိၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဂ--- ဘၣ်ဒိဝဲဒိတဂၤ ညါဘၣ်ဆၣ်ပုၤတလဲၤဆူၤအီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်ဘၣ်အယိ ပူၤကွံၣ်စ့ၤသီဝံၤအလီၢ်ခံအဝဲသံကွံၣ်ဝဲဖဲ လၢနီၣ်ဝုဘၣ် ၁၁၁, ၂၀၁၈နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ပျံၤကွံၣ်အူဟ---ဒီးအဝဲဟဲက့ၤဆူအဟံၣ်ဆၢကတီၢ် အသးဘၣ်ဒိခိၣ်မးဖဲအသ့ၣ်ညါဝဲလၢအမၤသံလံအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. အဝဲတဲဝဲလၢ “ပုၤမၤဒၢၣ်မၤလိၣ်ယၢ်တံၤဒီးပျံၤက့ၤယၢ်ဆၢကတီၢ် ယဟဲက့ၤတုၤလၢဟံၣ်လံ ဘၣ်ဆၣ် ယတသ့ၣ် ညါလၢ ယမၤသံဘၣ်. ပုၤအိၣ်ဟံၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ယၢ်တဖၣ် တဲမုၢ်ဆိယသးလၢ ယမၤအိၣ်တဆူၣ်ဘၣ်ဒီး အလဲၤဆဲးကသံၣ် လၢကသံၣ်ဒီးန့ၣ်လီၤ. အနီၢ်နီၢ်န့ၣ်, ပုၤတလဲၤဆူၤအီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်ဘၣ်ဒီး စ့ၤသီပူၤကွံၣ်န့ၣ်အဝဲသံလံန့ၣ်လီၤ.”

ခိဖျိတၢ်မၤယုၤအူဟ---ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်အယိ အဝဲတသ့ၣ်နီၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂီၢ်လီၤတံၢ်လီၤဆဲးလၢၤဘၣ်. အဝဲတီၣ်ဖျါ ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူသဝီသးပုၤအအိၣ်ဘၣ်ဆၣ်သဝီသးပုၤစ့ၢ်ကိးပျံၤဘၣ် KNU/KNLA-P.C အသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢ တၢ်န့ၣ်အယိ သးခိၣ်စီၤဖ---ဘျါရဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢအနီၢ်ကစၢ်ဒ် KNU/KNLA-P.C အသးအလုၢ်လၢအိၣ်အသိးန့ၣ် လီၤ. အူဟ--- တဲဝဲလၢ “ပဟံၣ်ကဝီၤအံၤ တၢ်ပတၢ်ပြးတၢ်အိၣ်သးလီၤဆိမုၢ်လၢ KNU/KNLA-P.C အသးဒိၣ်စိ အီၤအယိလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တခါလၢသးဖိၣ်စုကဝဲၤတဖၣ်ဟံးထီၣ်မူဒါဂီၢ်ဝီန့ၣ် ပုၤအဂၤန့ၣ်လီၤတသ့လၢၤဘၣ်. အယိသဝီ သးပုၤလူၤစၢၤယၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဆၣ်အဝဲမၤတၢ်ဆါတဲၣ်တသ့ဘၣ်. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘၣ်လဲၤအသးဒ် KNU/KNLA-P.C အတၢ် ဆါတဲၣ်အသိးလီၤ.”

သးခိၣ်စီၤဖ---စံးဝဲလၢ နီၢ်ဂ---အံၤသံကွံၣ်ခိဖျိအအိၣ်ဘၣ်တၢ်စုၣ်အယိ အဝဲတဟ့ၣ်စုအိၣ်လိးဘၣ်. လၢန့ၣ်အလီၢ် အဝဲဟ့ၣ်လီၤဝဲစု အကလီၢ်သၢဆံ (၃,၀၀၀,၀၀၀ ကး) လၢနီၢ်ဂ---အဖိမုၢ် နီၢ်အ---လၢအမၤလိတီၤတဆံ အံၤအဂီၢ် ဒီးပတ်ပနီၣ်ဝဲဒ်အမုၢ် တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤက့ၤအကိၣ်တၢ်လၢၢ်ဘျီလၢၢ်စ့ၤအသိးန့ၣ်လီၤ. အူဟ---ပတ်ဖျါ ထီၣ်ဝဲလၢ, “ KNU/KNLA-P.C သးခိၣ်စီၤဖ---တဟ့ၣ်စုအိၣ်လိးလၢယမၤသးသမူအဂီၢ်ဘၣ်. အဝဲဟ့ၣ်ဒၣ်လၢ တၢ်ဆိၣ်ထွဲယဖိမုၢ်တၢ်မၤလိ အဂီၢ်လီၤ. ဟ့ၣ်လီၤဝဲစု အကလီၢ်သၢဆံ ကးဘၣ်ဆၣ် ခိၣ်န့ၢ်ရဲၣ်ကျဲၤတၢ်မုၢ်တၢ်ရၢ်တဖၣ် ဟံးကွံၣ်စုအံၤ (၁)မုၢ်ကယၢ် လၢအနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်ဘျးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အယိယဒီးန့ၣ်ဘၣ်စု ထဲ ၂,၇၀၀,၀၀၀ ကး (ခံဆံန့ၣ်ကလီၢ်)လီၤ. ယမၤဘၣ်သံခိလိးအံၤ တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်တအိၣ်နီတစဲးဘၣ်လီၤ. သးခိၣ်စီၤဖ--- တဲလၢယမၤသံ ခိဖျိ အအိၣ်ဘၣ်တၢ်စုၣ်တၢ်ပျံၤအယိ ဒီးတမုၢ်လၢ တၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိၣ်အယိဘၣ်. သန့ၣ်က့အဝဲအံၤမုၢ်လၢ KNU/KNLA-P.C အသးတဖၣ်တၢ်ဆိၣ်သနံးအယိ ယဆဲးလီၤဘၣ်စုမုၢ်ကျၢ်လၢယတုၢ်လိၣ်စုန့ၣ်လံ. ယသးတမံဘၣ် ဘၣ်ဆၣ် ယပျံၤဘၣ်အဝဲသ့ၣ်ဒိၣ်မးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဲပျံၤတဲဖုးယၢ်လၢယသုတတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤဆူ ပုၤန့ၢ်စိန့ၢ်ကမိၢ်အိၣ် တဂ့ၤ, ဒီးယမ့ၢ်တီၣ်ဖျါန့ၣ် မတၢ်တဂၤမးတဘျါရဲန့ၢ်ယၢ်ဘၣ် မုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ပတ်ခိၣ်ဖးလၢၢ်ဆိးလၢၢ်လံအယိ လီၤ.”

တၢ်န့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤဆၢၤစီၤကွဲး---ဆူ KNU/KNLA-P.C အသုးကလၢၤတၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ်ဖဲ ဆ---သဝီၣ်ဒီး တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အီၤဖဲန့ၣ်သၢၤလၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ပၢ်ဒုၣ်ပၢ်ကမၢ်ဒီး တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အံၤ တအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ကျဲၤဘၢကျဲၤကွီၢ် နိသဲးစးတၢ်ဒိၣ်စီအိၣ်အသိးဘၣ်. လၢတၢ်ဒုးယၢ်အိၣ်ထံး (၄၅) သီအတီၢ်ပုၤန့ၣ်, တၢ်တဟ့ၣ်အီၤအခွဲးလၢကလုၢ်ထံ ဘၣ်, တၢ်တဒုးအိၣ်ဒုးအီၤထံးဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အီၤမုၢ်မုၢ်နီၢ်နီၢ်ဘၣ်. (၄၅)သီပုၤကွဲးဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ် ဒုးထံၣ်လိာ်က့ၤအီၤဒီးအဟံၣ်ဖိယီဖိ, ဒုးအိၣ်ဒုးအီၤက့ၤအီၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဒီး ဟ့ၣ်အခွဲးလၢကအိၣ်လုၢ်ထံးအညီၣ်နီၤအ သိးန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အီၤအဂၤတဖၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ပၢ်အီၤဖိၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ဒုးဒုးဒီးအံၤခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤကွဲး--- အဖိအိၣ် (၅)ဂၤဒီး ဖဲတၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အီၤအဆၢကတီၢ် အဖိအဆံးကတၢ်တဂၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးဒုၣ်ထဲ နွံလၢန့ၣ် လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူလၢတၢ်ထူစံာ်မၤဝဲၤဒီး ဘၣ်မၤဒီးလဲၤန့ၣ်ဒုၣ်ပုၤစံာ်လီၢ်အယီ ဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲအလဲတန့ၣ် န့ၣ် ဘုတဆံန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဒုးယၢ်အီၤအဆၢကတီၢ် အမၤဘၣ်ဂဲၤလိာ်ဆိၣ်ထွဲစ့ၢ်ကိးအဖိလၢအထီၣ်ကွီၢ်သ့ခဲၤ အတၢ်မၤလိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ မ့ၢ်လၢအမၤဘၣ်ကွၢ်ဖိဆံးတဂၤအံၤအယီ ဟးယုဖဲးယုမၤဒီးသိးကဒီးန့ၢ် ဘၣ်ကျိၣ်စ့တၢ်ဟဲန့ၣ်အဂီၢ်တသ့ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ အဝဲဘၣ်လဲၤယုလီၢ်န့ၢ်ပုၤဂၤအစ့လၢကပုၤအိၣ်ဟုသးဒီး ဟံၣ်ဖိယီဖိတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢနီၣ်ဝုဘၣ် ၂၀၀၅, ၂၀၀၉န့ၣ်န့ၣ် စီၤကွဲး---အမၤလဲၤထုးထီၣ်က့ၤအီၤလၢ KNU/KNLA-P.C တၢ်ဒုးယၢ်အလီၢ် ခိဖျိလဲၤဟ့ၣ်ဝဲ စ့ ၂၀၀,၀၀၀ ကွးအယီ ဘၣ်တၢ်ပျၢ်ကွဲးအီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ, အဝဲသ့ၣ်ဟံၣ်ဖိယီဖိ အိၣ်ထီၣ် ဒီးအဒုၣ်ကမၢ် စးထီၣ်လၢစီၤကွဲး---ဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဒုးယၢ်လီၢ်အဆၢကတီၢ်ဒီးတုၤအခဲအံၤတစုန့ၣ်လီၤ. သဝီၣ်အဂၤ လၢတၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အီၤတဖၣ် ကဟးထီၣ်ဘၣ်တၢ်ဒုးယၢ်အဂီၢ် ဘၣ်ဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးစ့ပုၤအံၤကိးဂၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး တၢ်ဒုး ယၢ်အဝဲသ့ၣ် တယံာ်ထဲသိးစီၤကွဲး---နီတဂၤဘၣ်.

တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤပၢ်ပျၢ်ဖျိဖျိဖျိဖျိလၢ အမ့ၢ်တၢ်မၤပယု NCA တၢ်ဘျၢအဆၢဖိ ၉(င) ဒီး ၇(င) လၢအစံးဝဲတၢ်တ ဘၣ် ဖိၣ်န့ၢ်နီၤစီၤတၢ်ဘၣ်, ဒီးဖဲအဆၢဖိ ၉(ခ) ဒီး ၇(ခ) စ့ၢ်ကိး တြိဝဲတၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်ဒီးဒၢန့ၢ်နီၤပုၤလၢယီၤပုၤန့ၣ် လီၤ. တၢ်ယုဆူၣ်ကျိၣ်စ့လၢအတဖိးသဲးစး ဒီးသိးပုၤလၢအဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ဒုးယၢ်အီၤလၢအတၢ်ကမၢ်တအိၣ်ဘၣ်တဖၣ် တၢ်ကပျၢ်ကွဲးအီၤအဂီၢ်စ့ၢ်ကိး မ့ၢ်တၢ်မၤပယု NCA အဆၢဖိ ၇(ခ) လၢအစံးဝဲ “တၢ်တဘၣ်ယုဆူၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိကမ့ၢ် အကျိၣ်စ့ဘၣ်” န့ၣ်လီၤ.

၄. တၢ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဖဲ တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်

စးထီၣ်လၢ ၂၀၀၇န့ၣ်န့ၣ် KNU/KNLA-P.C ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤဖိတဖၣ်အဟီၣ်ခိၣ်ဖဲ ထီၣ်ကိးကိကရူၢ်, တန့ဆါ ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရူၢ်လၢကသ့ၣ်ထီၣ်ဝုၢ်သီ လၢအကိးဝဲ ဝုၢ်နီၢ်တယၢ်တၢ်တိကျဲၤန့ၣ်လီၤ. ဝုၢ်အံၤတၢ်ပနီၣ်လီၤပၢ် အလဲၢ်အထီၣ်ကအိၣ်ဝဲ ၄,၀၀၀ အ့ကၢၢ်ယၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်လၢတၢ်ထီၣ်လီၤပၢ်ပနီၣ်အီၤအကျါ ပုၤယုဝဲဒီးလီၢ် ကဝီၤဖိဟီၣ်ခိၣ်ကရူၢ် ၄၀၀ အ့ကၢၢ်ဘျၢန့ၣ်လီၤ. ဝုၢ်သီတၢ်တိကျဲၤအံၤဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤတီခိၣ်ရီၤဖဲအီၤလၢ KNU/ KNLA-P.C သုးခိၣ်ဘိၤအီၤနဲၤလၢ သုးရ့ၣ်-၇၀၇ ဒီး သုးရ့ၣ်-၇၀၈ သုးခိၣ် ဘၣ်ဘျးမူန့ၣ်လီၤ.

လီၢ်ကဝီၤဖိလၢဘၣ်တၢ်ဟံးဆူၣ်ကွဲးအဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ်စ့အိၣ်လိးလၢအဟီၣ်ခိၣ်ကရူၢ်အဂီၢ်နီတဂၤဘၣ်. အ ဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီး ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ် ဟီၣ်ခိၣ်လိာ်အုၣ်သးဒီး တနီၤတခီအိၣ်ဒီး ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်လိာ်အုၣ်သးအယီ ကျဲးစးတီၣ် ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒီးသိးကဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤအဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဒီးန့ၢ်တၢ်စံးဆၢနီတမံၤဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အမဲာ်ညါ အဝဲသ့ၣ် လူၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဘျၢလၢဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ပျဲၤဘၣ် KNU/KNLA-P.C အသုးပုၤန့ၢ်စီၤကမီၤတဖၣ် အယီလီၤ. အခဲအံၤန့ၣ် လၢဝုၢ်သီတၢ်တိကျဲၤအဂီၢ် တၢ်တ့ထီၣ်ပၢ်ဝဲကွီၢ်တဖျၢၣ်, ဟံၣ်လၢသုးဖိအဟံၣ်ဖိယီဖိတဖၣ် အဂီၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အဂၤတဖၣ်လဲၤန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တနီၤန့ၣ် တၢ်သ့ၣ်လီၤဝဲရီၤဘၣ်ကျိး လၢသုးတဖၣ်အမ့ၢ်ကျိၣ် ဝဲၤကွဲးတၢ်ဟဲန့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၢ်အိၤဖဲ လၢဖျၢၤတြူၤအါရံၤ ၁၇သီ, ၂၀၁၉နံၣ် ဖဲ ဒ---သဝီ, ထီၣ်ကိးကိကရၢၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါဝဲတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်တ့ထီၣ်အိၤလၢဟီၣ်ခိၣ်လၢ KNU/KNLA-PC ကရၢၢ်ဟံးဆူၣ်န့ၢ်ဝဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

နီၢ်တ---လၢအမ့ၢ်သဝီဖိလၢတၢ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ကွံၣ်အဟီၣ်ခိၣ်အကျါတဂၤ ကရၢၢ်ထီၣ်ဝဲအဟီၣ်ခိၣ်ဒ်သိးကဒိသဒါက့ၤ အတၢ်န့ၢ်ပၤဘၣ်က့ၤအဟီၣ်ခိၣ်ဂီၢ် ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်အိၤဒီးန့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲဖျါဝဲ, “ပၣ်ဂ့ၢ်ကျဲးစးဒ်သိးပကန့ၢ် က့ၤပဟီၣ်ခိၣ်ဘၣ်ဆၣ် ပမၤတန့ၢ်ဘၣ်. ပုၤဟံးဆူၣ်န့ၢ်ပဟီၣ်ခိၣ်တဖၣ်တဲပုၤလၢ ကီၢ်ဆၣ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်ထီၣ်လီၤပၢ်လီၤ ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တဖၣ်အံၤဝံၤလံၤအယံ, ပဟီၣ်ခိၣ်လံၤလံၤအိၣ်ဘၣ်ဆၣ်အခိပညီတအိၣ်လၢၤဘၣ်. ယလံၤတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ် ဂ့ၢ်အံၤလၢဖုအိၤန့ၢ် အအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲတဲယၤလၢ “နပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဖဲအံၤတသ့ဘၣ်, နဘၣ်လံၤတီၣ်ဖျါထီၣ်လၢ KNU/KNLA-P.C ဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်ပတီၢ်လီၤ.” ဖဲန့ၢ်မ့ၢ်ယကဘၣ်လံၤတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဆူၣ်ညါဒ်လဲၣ်ဒီး ဝဲလီၢ်ခိၣ် သ့ၣ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၢ်ယတသ့ၣ်ညါတၢ်နီတမံၤဘၣ်အယံ ယဟ့ၣ်ယၣ်ကွံၣ်လီၤ.”

လီၢ်ကဝီၤနူသဝီဖိတဖၣ်တသးလီၤပလိၣ်ဒီးဝုၢ်သီတၢ်တီၢ်ကျဲၤအံၤဘၣ် မ့ၢ်လၢအဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီးတၢ်ဆံးလီၤစ့ၤလီၤလၢ နူသဝီဖိကဖံးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ် ဒ်အမ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးဒီးတၢ်ယုအိၣ်ယုအိၣ်လၢပုၤပူၤအဂီၢ်အယံန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမၤစ့ၤလီၤ လီၢ်ကဝီၤဖိတၢ်ဟဲန့ၢ်အကျဲအယံ ကထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ကီတၢ်ခဲလၢအဝဲသ့ၣ်ကဟ့ၣ် တၢ်လၢၢ်ဘူၣ်လၢၢ်စ့ၤလၢ အဝဲသ့ၣ်ဆူၣ်ချ့တၢ်လိၣ်ဘၣ်အဂီၢ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. ပုၤတနီၤတခိတလဲၤက့ၤဖံးမၤဘၣ်က့ၤတၢ်လၢတၢ်သဘူၤအပူၤဘၣ်မ့ၢ်လၢ တၢ်တြီယာ်အဝဲသ့ၣ် ဒ်သိးအသုတဖံးအိၣ်မၤအိၣ်လၢၤတၢ်ဖဲ ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်လၢတၢ်ဟံပနီၣ်အိၤလၢမ့ၢ်ဝုၢ်သီတၢ်တီၢ်ကျဲၤတဖၣ်န့ၢ်အပူၤတဂ့ၤဒီး သုးဖိၣ်စုကဝဲတဖၣ်အိၣ်ဆိးဘူးဝဲစ့ၢ်ကိးအယံန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဖျၢၤတြူၤအါရံၤ ၁၆သီ, ၂၀၁၉နံၣ်န့ၢ် သဝီဖိလၢထီၣ်ကိးကိးဒီးဝီၤလ့ၢ်ကရၢၢ်တဖၣ်ကွဲးတီၣ်ထီၣ်ဝဲလံာ်တၢ်ကအုကစ့ၤဆူ ထီၣ်ကိးကိကရၢၢ်ခိၣ်အအိၣ်လီၤ.

ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ် ဖဲလၢအိကူး ၂၀၁၉နံၣ်န့ၢ် KNU/KNLA-P.C ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်အါထီၣ်ကဒီးလီၢ်ကဝီၤဖိ အဟီၣ်ခိၣ်ဖဲ ဟီၣ်ကဝီၤအံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆဲးလီၤဝဲတၢ်ပနီၣ်လၢအစံးဝဲ, “ကွီကရၢၢ်ဟီၣ်ကဝီၤ, လဲၤတလၢတဂ့ၤ” လၢသဝီဖိ ဟီၣ်ခိၣ်ကရၢၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ယးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၢ် တၢ်တဒုးသ့ၣ်ညါဆိဟီၣ်ခိၣ်ကစၢ်ဒီးယုန့ၢ်တၢ်ဘၣ်သးနီတမံၤဘၣ်အယံ သဝီဖိတဖၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢ တၢ်တဟံၣ်လုၢ်ဟံၣ်ပူၤအိၤဒီး အတၢ်မ့ၢ်လၢလၢကဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤအဟီၣ်ခိၣ်လိၣ်အဂီၢ်တအိၣ်လၢၤဘၣ်လီၤ. လၢဟီၣ်ခိၣ်ကရၢၢ်အပူၤသ့ၣ်ထူၣ်တနီၤတၢ်ကူၣ်လီၤအိၤဒီး တၢ်ဂံာ်တၢ်ကွံၣ်အိၤလၢဖဲကတဲးသ့ၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤကမၣ် NCA တၢ်ဘျုးအဆၢဖိ ၉(စ) ဒီး ၇(ခ) လၢအစံးဝဲ ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သုးဒီး EAOs တဖၣ် တဘၣ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် အဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၣ်အိၤဖဲ လါအိၣ်ကူး ၁၃သိ, ၂၀၁၉န့ၣ် ဖဲ စ---သဝိ, ထီၣ်ကိးကိကရူၢ်, တန့ဆါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ် ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအစ့ၣ်တဘျီန့ၣ် ဟံၣ်ဖျါဝဲ သဝိဖိလၢ KNU/KNLA-P.C ဟံးဆူၣ်န့ၣ်အဟီၣ်ခိၣ်တဂၤ အခုၣ်အံၤယုၣ် ဟီၣ်ခိၣ်လံာ်အုၣ်သးအဂီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအထွဲတဘျီဝဲ တၢ်ဖဲပနီၣ်လၢ KNU/KNLA-P.C ဆဲးလီၤအိၤဖဲ ဟီၣ်ခိၣ်လီၤလၢ အဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ဝဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

တၢ်ကတိၤလၢခံ

တၢ်ကဲထီၣ်သးဂံၢ်ဝိၣ်လွံၢ်မံၤအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ KNU/KNLA-P.C တဖၣ်အံၤ ဆဲးလီၤတၢ်စုမုၢ်ကျၢၢ်လၢ NCA တၢ်အၢၣ်လီၤ အီၤလီၤအပူၤဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်မၤပယုၣ်ဒီးဒၣ်ပုၤဂံၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်လၢ အထီၣ်အါမျၢၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟူးဂဲၤဟီၣ်ကဝီၤ ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ညိၣ်န့ၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တဘျီဘၣ်မုၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်ပျံၤလၢတၢ်ကမၤအၢၤဆၢက့ၤအိၤ န့ၣ်လီၤ. မ့မ့ၢ်ပုၤလၢအကျဲးစးတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တဖၣ်တခီ ဘၣ်သဂၢၢ်ဝဲဒီး လီၢ်ကဝီၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဟံးထီၣ် န့ၣ်အိၤဂံၢ်ဝိ ဒီး NU/KNLA-P.C တဖၣ်တၢ်ကွၢ်ဖဲဒိၣ်ဆံးအါစ့ၤတတိၤတလီၤလၢ အတၢ်ဘျါရဲၤလီၤတၢ်ဂံၢ်ကီၢ်အ ကျိၤအကျဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂံၢ်တနီၤအပူၤ ပုၤမၤအၢၤတၢ်တဖၣ်မၤပျံၤမၤဖုးဝဲပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒိၣ်သိး အသုတတီၣ် ဖျါထီၣ်တၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်အဂီၢ်ဒီး ယုတၢ်တီၢ်တြီၢ်တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

စံၣ်ညီၣ်ပီတုၤဘၢကီၢ်တၢ်တုၤလီၤတီၤလီၤဒဲးသဲးအတၢ်ဒိၣ်စိအသိးတအိၣ်ဘၣ်ဒီး စံၣ်ညီၣ်ကီၢ်ကွၢ်ကဟံၣ် KNU/KNLA-P.C ကရၢဖိတဖၣ်အတၢ်ကမၢၣ်ဒဲးအံၤအယိ ဒုးအါထီၣ် တၢ်စံၣ်ညီၣ်လဲၤကဟံၣ်ကွၢ်ပုၤလၢအမၤကမၢၣ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ဒိးဒၣ်ပုၤဂံၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်သ့ဝဲကွၢ်ကွၢ် ဒီးတတူၢ်ဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယၣ်ဘၣ်မ့တမ့ၢ်ဘၣ်တူၢ် ထဲတဆံးတကွၢ်ဇိၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ KNU/KNLA-P.C ခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်တြးဟံးထီၣ်မူဒါပတီၢ်လၢအဆိအချ့ဒဲးသိးကမၤလီၤတၢ်က့ၤ အဝဲ သ့ၣ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤကိးမံၤဒဲး ကမ့ၢ်တၢ်လၢအလူၤပိာ်ထွဲ NCA တၢ်အၢၣ်လီၤအိၤလီၤတၢ်ဘျါခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်ဖဲတၢ်မၤကျဲသန့တခါခါလၢ ကဟံးထီၣ်မူဒါလၢပုၤမၤကမၢၣ် NCA တၢ်ဘျါတဖၣ်

တၢ်ကစီၣ်အဖုၣ်အဖီခိၣ်, ဒီးကဘၣ်ဆှၢထီၣ်ပှၢမၤကမၢ်တၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်တဖၣ်ဆူ စံၣ်ညီၣ်ပိတုၤကွီၢ်ဘျီၣ်တၢ်တီၢ်တၢ်တြၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်ကရၢၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၢ်
ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်ကရၢၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢၢ်သဘူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၢဂ့ၢ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကိၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤန့ၣ်သဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၢဟီၣ်ခိၣ်ဝိၣ်ခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ် ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမျၢၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.